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»فرصت حضور در این دانشگاه براي من که  عضو هیئت علمي ساده ام 
کافي است ولي در مسئولیت فعلي لازم است نقاط ضعف را شناسایي 

و براي غلبه بر آن تدبیر کنیم«
رییس دانشگاه همچون ماه هاي گذشته، در پایان ماه شهریور 94 در 
گزارشي مکتوب با دانشجویان، کارکنان و اعضاي هیئت علمی سخن گفت.

متن کامل گزارش به این شرح است:
دانشگاهیان محترم سلام

این بیست و چهارمین گزارش ماهیانه به دانشگاهیان گرامي است و 
چون از نخستین ماه شروع مسئولیت، گزارش دهي را آغاز کردم، 

این عدد حکایت از پایان نیمه اول دوره مسئولیت بنده 
دارد. به همین جهت در این گزارش ضمن اشاره به نکات مهم 
شهریورماه 94 برداشت خود را از این دو سال ارائه خواهم کرد.

Á اتفاقات 3رريررمام
بازدیدهاي سرزده از بیمارستان هاي دانشگاه ادامه داشت و همکاران 
در هیئت رئیسه بدون واسطه از آنچه در محیط هاي درماني مي گذرد 
مطلع می شوند. این کار مزایاي بي شماري دارد و نقاط قوت و ضعف 

را به خوبي نمایان مي کند.
بزرگداشت استاد شمس شریعت تربقان در موزه تاریخ علوم پزشکي 
کشور برگزار شد. حضور استادان پیش کسوت از دانشگاه و خارج از 
آن چشم گیر و روح نواز بود. بااینکه در آن روز پنجشنبه برنامه شلوغ 
و خسته کننده اي داشتم اما دوساعتي که در این برنامه حاضر بودم 
باعث آرامش و تجدیدقوا بود. یاد بزرگاني مانند دکتر شمس شریعت 
و نگاه به دستاوردهاي ایشان در دوران زندگي درس بسیار خوبي 
از همت، پشتکار و وظیفه شناسي براي نسل بعدي است. دوست 
داشتم تعداد بیشتري از همکاران جوان را در این برنامه زیارت کنم.

موضوع ساخت ساختمان جدید دانشکده پزشکي در محوطه شمال 
خیابان پورسینا در شهریورماه پیگیري و در این زمینه گامي به جلو 
برداشته شد. طرح اولیه این بنا در جلسه اي با حضور مهندسان مشاور 
بررسي و اصل موضوع طرح ساماندهي دانشگاه هاي تهران و علوم 
پزشکي تهران در شوراي عالي شهرسازي مطرح شد. با نظر مثبت 
وزیر محترم راه و شهرسازي امید مي رود که این طرح به نتیجه برسد. 
مشکل فضاي فیزیکي از مهم ترین چالش هاي دانشگاه درگذشته 
بوده که در 10 سال آینده بیشتر نمایان خواهد شد. به این موضوع 

در ادامه گزارش اشاره خواهم کرد.
پرداخت هاي پرسنلي که به علت تغییر دستورالعمل محاسبه از 
ابتداي سال 94 به تعویق افتاده بود در شهریورماه آغاز و براي تمام 
واحدها تا پایان خرداد تسویه شد. برنامه دانشگاه از این پس به صورت 
پرداخت منظم و ماهیانه طي حداکثر سه ماه خواهد بود لذا کارانه تیرماه 
در مهر پرداخت مي شود. این اقدام  باوجود  محدودیت شدید منابع 
به علت تأخیر در پرداخت بیمه هاست که هنوز وارد سال 94 نشده اند؛ 
لذا ما از تمام منابع موجود براي پرداخت پرسنلي استفاده کردیم. لازم 
است همکاراني که درباره پرداخت ها مطلبي دارند موضوع را با مسئولان 
بیمارستان و در صورت نبود شفافیت با دفتر اینجانب مطرح کنند. )ایمیل 

)office@tums.ac.ir دفتر ریاست

گزارش شهريور 94 ريیس دانشگاه به دانشجويان، 
كاركنان و اعضاي هیئت علمی

دكتر جعفريان: 
حركت دانشگاه مثبت 
ولي كند است
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کنفرانس آموزش پزشکي اروپا )AMEE 2015( به صورت 
همزمان در ستاد دانشگاه اقدام ارزشمند دیگري بود که در شهریورماه 
سومین سال پیاپي برگزار شد. این کار به همت مرکز مطالعات و توسعه 
آموزش پزشکي صورت مي گیرد و باعث مي شود دست اندرکاران آموزش 
پزشکي با کمترین هزینه به طور مستقیم  از بزرگ ترین رویداد علمي 
این رشته آگاه شوند.  متأسفانه فقط توانستم حدود یک ساعت از برنامه 

استفاده کنم که البته همین مقدار هم بسیار مفید بود.
نیمه دوم شهریورماه امسال آزمون دانشنامه تخصصي پزشکي برگزار 
شد و مانند سال هاي گذشته دانشگاه ما بیش از ٣0 درصد رتبه هاي 
برتر آزمون را کسب کرد؛ این در حالي است که دانشگاه دوم کمتر از 
نصف این رقم را دارد. این موضوع ازاین جهت حائز اهمیت است که از 
نظر تعداد رشته هاي تخصصي تفاوت زیادي بین چند دانشگاه بزرگ 
کشور نیست و کسب این تعداد از رتبه هاي برتر به  راحتي به تعداد 
دستیار مرتبط نمي شود. ضمن تبریک به دستیاران خوب دانشگاه، از 
بخش ها و گروه هایي که براي آمادگي ایشان تلاش کرده اند سپاسگزاري 
مي کنم.  میزان قبولي هر بخش در آزمون دانشنامه، شاید مهم تر از تعداد 
رتبه هاي برتر باشد )معاونت آموزشي دانشگاه در حال بررسي آن است( 
اما تا وقتي که رتبه ها به این صورت اعلام شود به عنوان یک شاخص 
قابل توجه است. همین جا به همکاران جدیدمان در کسوت متخصص 
عرض مي کنم که قبولي در این آزمون سخت و نفس گیر نقطه شروع 
آزمون اصلي ما در عرصه خدمت به بیماران است که به مراتب سخت تر و 
جدي تر است. امیدوارم همه شما با رعایت اصول رفتار حرفه اي و اخلاق 

پزشکي در این آزمون مادام العمر موفق باشید.
چند روز قبل نیز آزمون دانشنامه تخصصي دندانپزشکي در دانشکده 
دندانپزشکي دانشگاه برگزار شد که با بازدید وزیر و معاون محترم 
آموزشي وزارت بهداشت همراه شد. از زحمات همکاران براي برگزاري 
این آزمون تشکر مي کنم و امیدوارم نتایج در رشته دندانپزشکي نیز به 

حد مطلوب نزدیک تر شود.
هفتمین مرحله طرح »دست هاي مهربان« روز پنجشنبه 19 شهریورماه 
اجرا شد. از بیش از 250 همکار دانشگاهي که در این برنامه مشارکت 
داشتند سپاسگزاري مي کنم و امیدوارم ضمن ارائه خدمت به مردم 
محروم اطراف تهران، تغییر نگرشي هم براي همکاران و دانشجویان 
عزیز ایجاد شود. در فاصله کمتر از 40 کیلومتري تهران منطقه اي با 
حدود چهل هزار سکنه وجود دارد که انجام  دادن سونوگرافي ساده در 

آن امکان پذیر نیست.
از حوادث ناخوشایند شهریورماه آسیب دیدن یکي از سرورهاي مرکز 

فناوري اطلاعات بود که منجر به اشکال در دسترسي به تعدادي 
از نرم افزارهاي دانشگاه شد. البته تلاش همکاران این مدیریت براي 
بازگرداندن اطلاعات مذکور با وجود  مشکلات ناشي از تحریم ها ادامه 
دارد و امیدواري هایي نیز داده شده است. به دنبال این اتفاق ناگوار مدیر 
آمار و فناوري اطلاعات دانشگاه در پیامي رسمي از کاربران عذرخواهي 
و متعاقب آن نیز استعفاي خود را اعلام کرد. ازاین جهت که فرهنگ 
عذرخواهي في نفسه موضوع مهمي و در سیستم دولتي کمرنگ است، 
باید این اقدام را شایسته  قدردانی دانست؛ لذا در مورد استعفاي ایشان 
نوشتم: ». لازم است ترتیبي داده شود که تمام خدمات نرم افزاري دانشگاه 
به صورت مناسب و طبق پروتکل هاي استاندارد پشتیباني شوند؛ حوادث 
سخت افزاري قبلاً نیز رخ داده و در آینده هم اتفاق خواهد افتاد. ضمن 
مخالفت با استعفاي جناب عالي از شما مي خواهم همزمان با ادامه تلاش 
براي راه اندازي سامانه هاي دچار مشکل، به طورجدي براي رفع این نقیصه 

به صورت سیستماتیک اقدام فرمایید.«

Á دو سال گذ3ت
در دو سالي که گذشت دانشگاه توانست علاوه بر حفظ دستاوردهاي 
قبلي مانند رتبه هاي آموزشي و پژوهشي اول در کشور، با اجراي روش 
جدید انتخاب رؤساي دانشکده ها و مدیران گروه هاي آموزشي گامي 
بزرگ در اصلاح ساختار مدیریت دانشگاه- که یکي از اجزای برنامه 4 
ساله بود- بردارد. اکنون با نزدیک شدن به پایان دوره 2 ساله مدیریت 
گروه ها، زمان ارزیابي عملکرد این همکاران ارجمند فرا مي رسد و 
دانشکده ها باید طبق دستورالعمل مصوب اقدام به ارزیابي کنند. تمدید 
مدیریت گروه براي یک دوره 2 ساله دیگر با رضایت کمیته مربوط در 
دانشکده عملي خواهد بود. همچنین دستورالعمل هاي ارزشیابي برنامه 
آموزشي و اعضاي هیئت علمي در اغلب دانشکده ها مراحل نهایي خود 
را طي مي کند و باید در سال 95 وارد فاز اجرایي شود، اگرچه زمان 
رسیدن به این مرحله کمي طولاني شد. جلسه مشترک هیئت رئیسه 
دانشگاه با مسئولان دانشکده ها و مدیران گروه ها از مهرماه آغاز خواهد 
شد و در پي آن گزارش عملکرد هر دانشکده و نظرهای مدیران گروه 
را خواهیم شنید و انتظارات دانشگاه را بیان خواهیم کرد. همین کار در 
مورد بیمارستان ها نیز شروع شده و ادامه خواهد یافت. در بعد پژوهشي 
نیز ضمن رصد فعالیت مراکز تحقیقاتي و ارائه بازخورد به آن ها، فعالیت 
خوبي در بخش فناوري آغاز شده است که امیدواریم در روز فناوري، 
که در پاییز امسال برگزار مي شود، دستاوردهاي این اقدامات در معرض 
دید همکاران قرار گیرد. دریافت لوح دانشگاه حامي فناوري در همایش 
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مدیران شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت، که با حضور رئیس جمهور 
محترم در 25 شهریورماه برگزار شد، طلیعه اي بر این موضوع است. البته 
راه نرفته در عرصه پژوهش بسیار است و به خصوص هنوز براي آنچه 
در برنامه چهارساله در مورد هدفمندي و پژوهش هاي حل مسئله آمده 
اقدام جدي صورت نگرفته است. در حوزه دانشجویي نیز بسیاري از 
چالش هاي دو سال قبل وجود ندارد و به خصوص در مورد خوابگاه ها 
و تغذیه اقدامات خوبي شد، اما کمبود فضاي فیزیکي در این قسمت 

همچنان باقي است.
نوسازي آشپزخانه مرکزي دانشگاه از اقدامات اساسي است که امسال آغاز 
خواهد شد. جشنواره دانشجویي دانشگاه نیز اقدام دیگري است که در 
سال 9٣ اولین بار  برگزار  شد و امسال شاهد دومین دوره آن خواهیم 
بود. موفقیت هاي عرصه بین المللي سازي دانشگاه عموماً موردتوجه 
ناظران قرار دارد و رسیدن به جذب 250 دانشجوي خارجي شاهدي 
بر این مدعاست. توسعه ارتباطات بین المللي نیز به طورجدي پیگیري 
مي شود. در بخش فرهنگي نیز دانشگاه فعالیت هاي خود را با جدیت 
ادامه داده است. تصویب و ابلاغ راهنماي رفتار حرفه اي و به دنبال آن 
ضوابط پوشش در محیط دانشگاه؛ و تشکیل دفتر تعهد حرفه اي در حوزه 
ریاست دانشگاه از مهم ترین اقداماتي است که آغازشده و پیشرفت نسبتاً 
خوبي داشته است.  پژوهش هاي فرهنگي قسمتي از برنامه چهارساله 

است که هنوز به مرحله عمل نرسیده و باید تعقیب شود.
اما در حوزه خدمات، اجراي طرح تحول سلامت که مستلزم اقدامات 
وسیعي بود در طول یک سال و نیم گذشته سه حوزه درمان، توسعه و 
غذا و داروي دانشگاه را به طور کامل درگیر کرد و از امسال با جدي شدن 
اجراي بسته هاي مربوط به بهداشت در گام دوم، معاونت بهداشت نیز 
فعالیت مضاعفي را آغاز کرد. این طرح با همه فراز و نشیبي که داشت 
و  باوجود تمام انتقادات بجا و نابجایي که ممکن است بر آن وارد باشد، 
بدون شک تحول بزرگي در موضوع بهداشت و درمان کشور بود. علاوه 
بر کاهش میزان پرداخت مردم در خدمات بستري، که تأثیر بسیار 
مهمي بر خانوارهاي کم درآمد دارد، نشان دادن اهمیت موضوع سلامت 
به سیاست گذاران خود بخش مهمي از ارتقای سلامت و درواقع  مقدمه 
ضروري است. درست است که همه کارشناسان اعم از موافق و مخالف 
نگران پایداري منابع این طرح هستند، که البته کاملاً بجا به نظر مي رسد، 
اما اصل موضوع اکنون براي همه روشن شده و علت کاستي هاي فراوان 
در ارائه خدمات بهداشتي درماني در طول دو دهه گذشته آشکار است. 
بدون تأمین منابع منطقي و مدیریت صحیح آن نمي توان انتظارات 
مردم را به درستي پاسخ گفت اما روزي باید دور باطل »اول منابع بعد 

مدیریت« یا »اول مدیریت بعد منابع« شکسته مي شد. 
به نظر مي رسد اکنون این اتفاق رخ داده و وزارت بهداشت توانسته 

است با منابع مدیریت شده، یک گام جدي در اصلاح کمیت و کیفیت 
خدمات درماني بردارد. همکاران ما در سه حوزه فوق زحمات بسیاري 
در راه اندازي و  اجرای این طرح کشیده اند که هنوز هم ادامه دارد. کاهش 
میزان پرداخت مستقیم مردم تقریباً به اهداف پیش بیني شده در برنامه 
رسیده است اما هنوز در جهت تأمین منابع پایدار و هم براي مدیریت 

صحیح آن کارهاي بسیاري پیش رو داریم.
چهارمین گام طرح تحول نیز در حوزه آموزش در حال برنامه ریزي است و 
در جلسات متعدد موردبحث قرار گرفته است و بسته های آن در روزهاي 
پایاني شهریورماه ابلاغ شده است. تصور من این است که بدون اصلاح در 
سیستم آموزشي نمي توانیم دستاوردهاي سایر بخش ها را حفظ کنیم.

علاوه بر این هریک از سه معاونت درمان، توسعه و غذا و دارو در حوزه هاي 
خود اقداماتي را بر اساس برنامه چهارساله در دست اجرا دارند که باید 
پیگیري شود. در حوزه درمان بحث ارتقای کیفیت خدمت موضوعي جدي 
است که قرار است با دو برنامه مهم »رعایت حریم خصوصي بیماران« 
و »معرفي کادر درماني به بیمار« تعقیب شود. کارهایي در این زمینه 
صورت گرفته اما هنوز در مراحل مقدماتي هستیم. در حوزه غذا و دارو 
علاوه بر حرکت به سمت تکمیل شبکه داروخانه هاي بیمارستاني که در 
جریان طرح تحول نقش بسیار ارزشمندي را ایفا نمود، براي نظارت هاي 
وسیع تر و خارج از ساعات اداري نیز برنامه ریزي شد تا وظیفه حاکمیتي 
به درستي ادا شود. معاونت توسعه دانشگاه نیز علاوه بر نقش مهمي که 
در پشتیباني تمام اقدامات سایر واحدها دارد، فعالیت هاي ارزشمندي 
در توسعه فیزیکي داشته که ازجمله محصولات آن تکمیل و راه اندازي 
ساختمان جدید بیمارستان سینا، تکمیل ساختمان جدید بیمارستان 
روزبه، تکمیل و راه اندازي آزمایشگاه جامع تحقیقات و تکمیل ساختمان 
جدید بیمارستان امیراعلم است که امیدوارم به زودي راه اندازي شود. 
همچنین زمین مناسبي براي ساخت بیمارستان جدید دکتر شریعتي 
که اول قرار بود در مجاورت ساختمان فعلي احداث شود، تهیه شد که امور 
آن در حال پیگیري است. در حوزه بهداشت دانشگاه هم که مسئولیت 
پوشش خدمات بهداشتي براي حدود دو میلیون و هشتصد هزار نفر  را 
در سه شبکه بر عهده دارد اقدامات خوبي شروع شده و انتظار مي رود تا 
پایان سال 94 قسمت مهمي از جمعیت این منطقه از خدمات سلامت 
بر اساس دستورالعمل ابلاغي وزارت متبوع بهره مند شوند. اجراي طرح 
دست هاي مهربان به صورت فصلي در 7 مرحله و تدوین اولویت هاي 
پژوهشي منطقه تحت پوشش از دیگر دستاوردهاي این حوزه است. 
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مقدمات آموزشي شدن عرصه هاي بهداشت نیز فراهم 
شده اما هنوز با آنچه مورد انتظار بود فاصله داریم.

برنامه 4 ساله هر دانشکده نیز در هیئت رئیسه دانشگاه ارائه و پس از 
بحث و اصلاح، ابلاغ شده است. طبعاً اجراي این برنامه به طورجدي 
پیگیری خواهد شد  و مرکز تحقیق و توسعه سیاست هاي دانشگاه 

مسئول این کار خواهد بود.
اما گذشته از آمار و ارقام اگر بخواهم ارزیابي خود را از فعالیت دو سال 
گذشته به صورت بسیار خلاصه و موجز بیان کنم، باید بگویم حرکت 
دانشگاه مثبت ولي کند است، مثبت است به دلیل تمام آنچه قبلاً ذکر 
کردم و موارد بسیار دیگر که مجال بیان آن نیست و کند است به دلیل 
اینکه مي توانیم بسیار سریع تر از این به برخي از اهداف خود برسیم. یادمان 
باشد در دنیاي رقابتي زندگي مي کنیم که در آن گاهي بقاء در عرصه 
تابع سرعت است. تحلیل علل کندي برخي امور دانشگاه خود موضوع 
بسیار مهمي است که امسال  به آن پرداخته ایم و از هر حوزه ٣ فرآیند 
براي این کار انتخاب شده است. این سه فرآیند از بین پیشنهاد های  هر 
معاونت تعیین شده تا مورد ارزیابي قرار گیرد و راهکارهاي اصلاحي آن 
تا پایان سال 94 ارائه شود. مشارکت همکاران دانشگاه در تمام سطوح 
براي تسهیل و روان سازي فعالیت هاي روزمره  ضروری است و بدون این 
مشارکت توفیقي حاصل نخواهد شد. دانشگاه به دلیل قدمت و استحکام 
ساختارها در مقابل فشارهاي وارده مقاومت خوبي دارد اما همین مقاومت 
در برابر تغییرات ضروري هم گاه به چشم مي خورد که باید از آن عبور 
کرد. باید خود را براي ورود به دوران جدیدي از فعالیت هاي دانشگاهي 
آماده کنیم که در آن فضاي مجازي و ارتباطات سریع جاي بسیاري از 
فرآیندهاي معمول را مي گیرد و سرعت همه چیز به طور عجیبي در حال 
افزایش است. من به هیچ وجه معتقد نیستم که باید خود را در مسیر این 
جریان قرار دهیم بلکه معتقدم ضمن تعیین خط مشي صحیح دانشگاه 
و تأکید بر اصولي که درست مي دانیم، باید براي حضور در این عرصه 

رقابتي برنامه داشته باشیم و از ابزارها به درستي استفاده کنیم.
فرصت حضور در این دانشگاه براي من که عضو هیئت علمي ساده 
هستم کافي است ولي در مسئولیت فعلي لازم است نقاط ضعف را 
شناسایي و براي غلبه بر آن تدبیر کنیم. روشن است که نقاط قوت این 
دانشگاه بي شمار است و نیازي به برشمردن آن به خصوص توسط این 
حقیر نیست. در دانشگاه با مشکلات مهمي مانند کمبود فضاي فیزیکي 
مناسب و قدیمي بودن فضاهاي موجود روبرو هستیم. منابع عمومي ما 
نسبت به آنچه مي خواهیم بسیار کمتر است و باید از راه هاي دیگر براي 

تأمین آن اقدام کنیم. نیازهاي آموزشي پژوهشي و خدمات بهداشتي 
درماني هر روز در حال فزوني و تغییر هستند و باید براي این همه با 
تکیه بر توانمندي هاي خود برنامه ریزي و اقدام کنیم. تسریع و تسهیل 
امور جاري و کاهش بار ناشي از آن شاید تنها راه آزاد کردن نیروهاي 
موجود براي اجراي طرح هاي توسعه اي و جدید باشد. بار دیگر از تمام 
استادان و کارکنان دانشگاه که دلسوزانه براي ادامه  فعالیت هاي این 
نهاد ارزشمند تلاش مي کنند قدردانی و تشکر و براي همگان سلامت 
و سربلندي آرزو مي کنم. بدون شک آینده دانشگاه نیز مرهون ایده هاي 

نو و همت والاي شما گرامیان خواهد بود.

Á حرا3ي
حدود یک هفته از شهریورماه درگیر آزمون دانشنامه تخصصي بودم.  به 
علت فشردگي کارها نتوانستم تمام وقت را در کنار همکاران بورد جراحي 
عمومي باشم اما زماني که در این برنامه سپري شد برایم بسیار شیرین 
بود؛ حتي آن 4 ساعتي که باید آزمون مهارت بخیه را در نسج حیواني 
ارزیابي مي کردیم. آموزش قسمتي از فعالیت حرفه اي من است که بسیار 

مهم و درعین حال رضایت بخش است.
ورزش در این ماه هم ترک نشد اگرچه با عوارضي همراه بود. هنوز در 

تنظیم توان امروز با انتظارات از خود به نتیجه نرسیده ام.
بازسازي بخش جراحي کبد و مجاري صفراوي و پیوند کبد بیمارستان 
امام خمیني هم در شهریورماه تمام شد و نیمي از آن به بهره برداري 
رسید. قسمت آي سي یو پیوند متأسفانه به علت کمبود نیروي انساني 
هنوز قابل استفاده نیست. این موضوع را ازاین جهت نوشتم که دوستاني 
که از کمبود نیروي انساني گله مندند بدانند من هم در این مشکل با 

آن ها شریک هستم.

Á سخن آخر
اکنون که شما این گزارش را مطالعه مي کنید من در عتبات مقدس عراق 
نایب الزیاره تمام شما هستم. ضمن تبریک عید سعید قربان که در پیش 
رو است، از همه شما مي خواهم در عصر روز عرفه که زمان اجابت دعا 
است من و تمام همکاران خود در دانشگاه را مشمول دعاي خیر قرار 
دهید و خداي بزرگ را بخوانید که: »الهنا لا تکلنا الي انفسنا طرفه عین 
ابدا و اجعل عواقب امورنا خیرا« خداوندا ما را لحظه اي به خودمان وا 

مگذار و عاقبت امور ما را نیکو قرار ده. آمین
دکتر علي جعفریان - شهریور 1٣94


